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* آیا جن قابل رؤیت است؟
اگ��ر مبالغه نکرده باش��یم باید بگوییم تقریباً یکی از اولین داس��تان‌های ترس��ناکی که 
کودکان و نوجوانان در گفتگوهای کودکانه خود می‌شنوند و تا مدت‌ها از ترس و وحشت 
آن در رنج و عذاب می‌مانند‌، داستان دیدن جن و خیال‌پردازی‌های مربوط به این مسأله 

در تاریکی‌ها و تنهایی‌هاست‌.
ش��اید هر یک از ما داستان‌های متعددی در این‌باره ش��نیده‌ایم که کسی در حمام یا در 
مکان��ی خل��وت یا در جنگلی تاریک با جن برخورد کرده و البته وجه مش��ترک همه این 
داس��تان‌ها آن اس��ت که مستند نیس��ت و همه افراد تنها ناقل و واسطه نقل و قول این 

داستان‌ها هستند‌، نه خود راوی اصلی‌.
اصولًا تجربه نش��ان داده که در 99 درصد این حوادث تکان دهنده، جستجو برای یافتن 
راوی اصلی داس��تان به نتیجه نخواهد رس��ید و غالباً فردی که واقعاً برای خودش چنین 
حادثه‌ای رخ داده شده باشد، یافت نمی‌شود و اگر هم فردی چنین ادعایی می‌کند معمولًا 

یا دچار توهم است یا در صداقت او تردید جدی وجود دارد‌.
اما با همه این اوصاف این بدان معنا نیس��ت که مطلقاً دیدن جن را ناممکن بدانیم و آن 
را انکار کنیم. آنچه مسلمّ است، جن در حالت عادی موجودی است که از دیده انسان‌ها 
پنهان است و به همین خاطر نام او »جن« را گذاشته شده. چون در زبان عربی در مورد 
« به کار برده می‌ش��ود. مانند  هر چیزی که در چیز دیگر مخفی ش��ده باش��د‌، ماده »جَنَّ
»جنین« که در رحم مادر مخفی اس��ت و یا »جنّت« که در مورد بهش��ت یا باغ‌هایی که 

شاخه‌هایشان در هم فرو رفته و فضای میان آن‌ها دیده نمی‌شود‌، به کار می‌رود‌.
* دیدگاه کارشناسان:

اما صاحب‌نظران در اين‌باره گفته‌اند: جنّيان موجودات بس��يار لطيفي هس��تند که قدرت 

محمديحيی روحانی

از ما
بهتران

ما از آنهابهتران! يا
2

در شماره قبل بحث جذاب و پر 
مش�تری »جن« را آغ�از کردیم 
و ب�ه لطف خدا ای�ن بحث مورد 
مخاطب�ان  و  دوس�تان  توج�ه 
پروپاقرص صفحه چشم بندی 
ق�رار گرفت. اما در این ش�ماره 
به برخی از س�والات و ابهامات 
مهم در خصوص این موجودات 
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انبس��اط و انقباض خويش را دارن��د. در حالت عادي در 
حال انبس��اطند و‌ قابل ديدن نيس��تند، ولي اگر منقبض 

شوند، مي‌توان آنان را ديد و لمس کرد.1
در واقع می‌توان گفت جنّیان در شرایط خاصی می‌توانند 
خ��ود را ب��ه صورتی درآورن��د که در ش��کل و صورت 
واقعی‌ش��ان یا در قالب موجودی دیگر برای انس��ان‌ها 

قابل دیدن گردند.
يکي از اصحاب امام صادق مي‌گويد: روزي در منى 
) اطراف مكه ( نزد امام صادق بودم. ناگهان عده‌اي 
وارد شدند که شمايلي ويژه داشتند‌. گمان بردم از طايفه 

جنّيان باشند. آن‌ها به خيمه مخصوص امام رفتند.
مدتي گذشت... بعد  خدمت حضرت رفتم و سؤال کردم 

اين‌ها چه کساني و از کجا آمده بودند؟  
حضرت فرم��ود: »اينان جمعي از برادران جن بودند که 

آمده بودند مسائل شرعي خود را بپرسند.«2
از صيرفي نقل شده: وقتي از مدينه به سوي کوفه رفتم، 
بي��ن راه ناگهان م��ردي را  نزد خود دي��دم. نامه‌اي از 
امام محم��د باقر به من داد که مرکّب مُهر آن هنوز 

خشک نشده بود. 
در س��فر ديگر خدم��ت امام باقر در مدينه رس��يدم. 
جريان را س��ؤال کردم. حضرت فرمود: آن شخص جن 

بود که به وسيله او نامة خود را برايت فرستادم.3
 از اين‌گونه روايات معلوم مي‌ش��ود ک��ه غير از ائمه

برخي از اصحاب آنها نيز جن را مي‌ديده‌اند. 
نمونه‌هاي��ي از دي��دار علما و ب��زرگان و مراجعه برخي 
مؤمني��ن جن به محض��ر برخي مراجع براي س��ؤال از 

تكاليف شرعي هم نقل شده است‌.
در هر ح��ال طبق اين‌گونه گفته‌ها معلوم مي‌ش��ود که 
ممکن اس��ت جنّیان براي برخي از مردم‌، در ش��رايطي 
خاص قابل رؤيت باش��ند. اما در عين ح��ال بايد توجه 

داشت که به چند دلیل این اتفاق عملًا رخ نمی‌دهد‌:
اولًا؛ چنان‌که گفته ش��د، ویژگی جسمانی جنّیان مانع از 
این رؤیت می‌ش��ود. زیرا گفتیم که جن موجودی لطيف 
اس��ت و در ش��رایط عادی از ديد اکثري��ت مردم پنهان 

است‌‌.
ثانیاً؛ مکان زندگی انس��ان‌ها از جنّیان بس��یار متمایز و 
متفاوت اس��ت و معمولًا جنّی��ان در مکان‌هایی زندگی 
می‌کنند که انسان‌ها ارتباطی با آن مکان‌ها ندارند. مانند 
بیابان‌های بسیار دوردست و جنگل‌هایی که فرسنگ‌ها 

از مناطق زندگی انسان‌ها دور است‌.
ثالث��اً؛ به دلایل گوناگون خود جنّیان تمایلی به ارتباط با 
انسان‌ها ندارند و از هر‌گونه تماس و برخورد با ما پرهیز 
دارند. اتفاقاً در برخی موارد که ملاقات‌های ناخواسته‌ای 
گزارش شده هم گفته شده که معمولًا این جنّیان بودند 
که به س��رعت و با س��روصدا دور شده و محل را ترک 

کردند‌.
* آیا ممکن است جن به انسان صدمه بزند؟

در م��ورد صدم��ه زدن و اذيت كردن جنّيان نس��بت به 
انس��ان‌ها، ش��اید با توجه به آنچه تا‌کن��ون گفتیم توقع 

داش��ته باشید ما این مسأله را از اساس انکار کنیم. در 
حالی که این‌گونه نیست‌. در واقع با دیدی منطقی در 

این خصوص بايد گفت‌: 
هرچند داس��تان‌هاي عجيب و غريبي که در اين باره 
بين مردم شايع است که در اکثر موارد صحيح نيستند‌، 
ام��ا يقيناً وقتي موج��ودي به نام جن ب��ا ويژگي‌ها و 
توانمندي‌ه��اي مختل��ف را پذيرفتي��م‌، نمي‌توانيم به 
طور قط��ع و يقين بگوييم اين موج��ودات نمي‌توانند 
به انسان‌ها ضرري بزنند‌. هرچند تا‌کنون چنين اتفاقي 
نيفتاده باش��د. زيرا دنيا محل رخداد حوادث متفاوت و 

تأثير و تأثر عوامل گوناگون بر يکديگر است‌. 
آیا هر یک از ما مي‌توانيم مطمئن باشيم که در طول 

زندگي هيچ حيواني به ما آسيبي نمي‌رساند؟! 
مثلًا هیچ گاوی به ما ش��اخ نمی‌زند‌؟ مسلمّاً خير‌؛ زیرا 
هر چند این احتمال در نهایت استبعاد باشد اما امکان 
آن را نمی‌ت��وان مطلق��اً رد کرد‌. پس ج��ن که بالاتر 
از حيوان و موجودي داراي اختيار و اراده اس��ت. چرا 

نتواند‌؟! 
پس امکان عقلی اين مسأله را نمي‌توان رد کرد. لکن 
ش��رایط و قوانين حاکم بر زندگي دو موجود متفاوت 
يعني انس��ان و جن اقتضاء مي‌کند تا به اين اطمينان 
برسيم که ارتباط و اصطکاکي بين ما و آن‌ها به وجود 
نخواه��د آمد‌. در واقع بايد گفت زمينه و انگيزه ارتباط 

و اصطکاک بين ما و آن‌ها از دو طرف وجود ندارد‌. 
تنه��ا در موارد نادري ممکن اس��ت چنين امري پيش 
بياي��د و جنّي کاف��ر يا بدکار به دلایلي قصد آس��يب 
زدن ب��ه انس��اني را بکند‌. اما درص��د رخ دادن چنين 
امري آن‌قدر پايين اس��ت که دغدغه‌اي براي انس��ان 
بر‌ نمي‌انگيزاند‌. اين امر همانند آن اس��ت که بگوييم 
ممکن اس��ت انسان ش��رور و بدکاري در كي شب و 

بدون هيچ دليلي قصد اذيت و آزار ما را بکند‌‌!
مس��لماً ما از اين اتفاق ممکن و محتمل‌الوقوع چندان 
ترسي به خود راه نداده، تنها در شرایط خاص با رعايت 
تمهيدات��ي، احتمال بروز چنين حوادث ناخوش��ايندي 
را منتف��ي مي‌کنيم. مثلًا در وقت نامناس��ب از ش��ب 
در مکاني ک��ه احتمال حضور اراذل و اوباش باش��د‌،‌ 
حض��ور نميي‌ابيم‌. به همين نس��بت هم مي‌‌توانيم در 
م��ورد احتمال صدمه دي��دن از برخي موجودات ديگر 
مانند جنّيان ب��ا تمهيداتي مانند صدقه دادن يا عادت 
ب��ه خوان��دن برخي س��وره‌ها مانند ن��اس و فلق و يا 
آيه‌الکرس��ي از ب��روز چنين حوادث بس��يار بعيد ايمن 

گرديم‌.
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